
      دولت؛ مس�بب كاهش در آمد پايدار 
شهرداري ها 

اگر چه دم زدن از مشكلات و معضلات شهري 
دغدغه مشترك مس��ئولان كشور است ولي 
بخش زيادي از مس��ائل و مش��كلات شهري 
نيازمند بستر سازي از س��وي دولت است اما 
چه سود سال جديد و برنامه پيشنهادي ششم 
توسعه كشور در حالي از سوي دولت ارائه شده 
اس��ت كه در اين برنامه براي تقويت مديريت 
ش��هري راهكار راهبردي مش��خص اجرايي 
مشخص نشده است. بر اين اساس نبايد انتظار 
داشت مشكلات شهري همچون حمل ونقل 
عمومي، بافت فرسوده و آلودگي هوا به راحتي 

برطرف شود.
شهردار تهران درخصوص ميزان تحقق بودجه 
س��ال آتي در زم��ان ارائه بودجه به ش��وراي 
پايتخت گفت: سياس��ت م��ا در بودجه بندي 
سال آتي انقباضي است، به همين دليل رشد 
بودجه اي برابر 3/8 درصد است كه رشد قابل 
توجهي نيس��ت زيرا حتي كمتر از تورم رشد 

داشته است. 
قاليباف با اش��اره به اينك��ه در تدوين برنامه 
ششم توس��عه درآمدهاي پايدار شهرداري ها 
در خطر اس��ت، افزود: اين موضوع يك بحث 
رويكردي است. در س��ال 86 موضوع ارزش 
افزوده كه بخشي از درآمدهاي شهرداري كه 
آيتم هايي كه عوارض و ماليات را به شهرداري 
اختصاص مي داد تحت عن��وان لايحه ارزش 
افزوده با مالي��ات دولت جم��ع و در مجلس 
تصويب ش��د و ش��روع اين لايحه با 3 درصد 
بود كه نصف – نصف به دولت و شهرداري ها 

تعلق داشت. 
وي با اش��اره به اينكه اي��ن ارزش افزوده به 9 
درصد تا كنون افزايش يافته است، خاطرنشان 
كرد: اين رويكرد برنامه ششم كه تقديم مجلس 
شده است، درآمدهاي پايدار شهرداري ها را در 
سراس��ر كش��ور تحت تأثير قرار مي دهد زيرا 
درآمد پايدار شهرداري ها را كاهش مي دهد، 
به همين دليل تصور مي كنم دولت و مجلس 
به اين موضوع توجه كنند كه اگر شهرداري ها 
به دولت افزوده شوند بار دولت را زياد مي كنند. 
قاليباف با اش��اره به خطر دولتي شدن نظام 
اداري و اجرايي ش��هرداري ها تأكيد كرد: اين 
موضوع و بحث ارزش افزوده با قانون مغايرت 

دارد و زحمت دولت را زياد مي كند. 
 با اين حال وي به رويكرد اقتصاد مقاومتي و 
صرفه جويي در هزينه ها اشاره كرد و گفت: با 
توجه به رويكرد اقتص��اد مقاومتي در دو بعد 
دقت لازم انجام شد؛ يك بعد صرفه جويي بود، 
لذا هر گونه خريد اقلام اداري و مصرفي را در 
ش��هرداري تهران هم محدود و هم خريد آن 
منوط به خريد از فروشگاه هاي شهروند تنها 
با طي مراحل تأييد شد. در سال هاي گذشته 
تا اي��ن مقط��ع 450 ميليارد توم��ان در اين 
زمينه خريد صورت مي گرفت كه امس��ال به 
50 ميليارد تومان رسيده است. اين به معني 
صرفه جويي 400 ميليارد توماني و تأكيد بر 

خريد داخلي است. 
    رشد 30 درصدي توسعه حمل و نقل 

عمومي در بودجه 95 شهرداري
 در بودجه پيش��نهادي س��ال 95 هم مانند 
سنوات گذش��ته حمل و نقل عمومي اولويت 

نخست بودجه شهرداري تهران است. 

ش��هردار تهران هنگام ارائه بودجه به شوراي 
شهر با ابراز اميدواري نسبت به افتتاح خط 7 
متروي پايتخت در سال 95 از جنوب شرقي 
شهر تا منطقه 2 خاطرنشان كرد: اميد داريم 
دولت نيز در اين حوزه كمك هايي را داش��ته 
باشد تا بتوانيم همزمان با توسعه خطوط مترو 
واگن نيز خريداري كنيم. قول هاي مساعدي 
در اين حوزه در گفت و گوهايي با كشور چين 
ارائه ش��ده اس��ت تا يك هزار و 200 دستگاه 

واگن مترو فاينانس شود. 
قاليباف افزود: در اي��ن صورت قول مي دهيم 
س��ال آينده مي توانيم ظرفي��ت حمل و نقل 
ريلي را به م��رز 6 ميليون نف��ر در روز يعني 
دو برابر افزايش دهي��م. همچنين مي توانيم 
س��رفاصله قطارها را به خص��وص در خط 3 

كاهش دهيم. 
در اين زمينه سيد جعفر تشكري هاشمي گفت: 
به رغم آنكه بسياري از مأموريت هاي شهرداري 
تهران كاه��ش بودجه دارند ام��ا رقم بودجه 
پيشنهادي شهرداري تهران براي سال آتي در 

بخش حمل ونقل عمومي افزايش دارد. 
وي با تأكي��د بر اينك��ه بودجه س��ال آينده 
70درصد عمران��ي و30درص��د هزينه اي و 
نگهداش��ت اس��ت، اعلام كرد: از اولويت هاي 
بودجه س��ال 95ش��هرداري تهران توس��عه 
حمل ونقل عمومي اس��ت، به ط��وري كه در 
بخش اتوبوسراني، سيس��تم هاي هوشمند، 
توس��عه مترو و طرح هاي مرتب��ط با انضباط 
ترافيكي نسبت به سال گذش��ته پيش بيني 

افزايش بودجه شده است. 
تشكري هاش��مي تصري��ح ك��رد: بر اس��اس 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته در بودجه سال 
آينده تلاش مي شود عمليات عمراني خط 7 
مترو در سال 95 به اتمام رسيده و در نيمه دوم 

سال 96 هم خط 6 مترو به اتمام برسد. 
همچنين اسماعيل دوستي در خصوص ميزان 
بودجه اختصاص يافته ب��ه حوزه حمل ونقل 
عمومي گفت: پيش بيني ش��ده است اعضاي 
شوراي شهر و به خصوص اعضاي كميسيون 
عمران و حمل ونقل ش��ورا، براي سال 95 به 
موضوع توس��عه حمل و نقل عمومي بيشتر 
توجه ش��ود.  نايب رئيس كميسيون عمران 
و حمل و نقل ش��وراي اسلامي ش��هر تهران 
افزود: درصدد هستيم براي سال آينده بودجه 
حمل و نقل عموم��ي انقباضي بوده و افزايش 
داشته باشد، البته اين ميزان افزايش بستگي 
به ميزان درآمدهاي ش��هرداري در سال 94 
و پيش بيني ميزان تحقق درآمدهاي س��ال 
95 ش��هرداري دارد.  وي ب��ا اش��اره به اينكه 
پيش بيني مي كنيم در بخش توسعه حمل و 
نقل عمومي با محوريت مترو و اتوبوس، حدود 
30 درصد رشد داشته باشيم، خاطرنشان كرد: 
حمايت دولت بدين معناست كه بدهي هاي 
قبلي خود را در ن��اوگان حمل و نقل عمومي 
پرداخت كند تا ميزان توس��عه زيرساخت ها 
افزايش پيدا كند.  دوس��تي با اشاره به ديگر 
دلايل نبود زير ساخت هاي حمل و نقل عمومي 
گفت: همان طور كه اشاره شد بارگذاري بيش 
از اندازه جمعيت يك��ي از دلايل عقيم ماندن 
توسعه حمل و نقل عمومي در پايتخت است 
اما بايد توجه داشت كه مديريت شهري نياز 
به تأمين اعتب��ارات از س��وي مراجع دولتي 

نيز دارد. 

اقتصاد شهر 

88498471ايرانشهر
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  انقباض بودجه پايتخت
 زير سايه  برنامه ششم توسعه

    پس از جمع آوری  دستفروش ها آيا   نوبت به ساماندهی وانت  های میوه  دوره گرد می رسد؟

عكس نوشت

  فضاهاي بي دفاع ش��هري در بيش��تر مناطق جان و 
مال ش��هروندان را در معرض تهديد قرار داده است، 
به گونه اي كه وجود هزار و 570 گودبرداري رها شده 
در پايتخت كه ۱50 گود در مرحله پرخطر و بحراني 
قرار دارند، همچون سياهچا له هايي امنيت و آسايش 
عابران و ساكنان را در معرض تهديد جدي قرار داده 
است و هر لحظه هر يك از اين گود هاي ساختمان هاي 
نيمه كاره رها شده آبستن حادثه اي است كه در صورت 

وقوع خساراتي را به بار خواهد آورد. 
هراز گاهي ب��ر اثر بي دقت��ي در ش��يوه گود برداري و 
تخريب سازه ها حادثه اي روي مي دهد و جان شهروند 
يا شهرونداني در معرض تهديد جدي قرار مي گيرد و 
تكرار اين حوادث سال هاست مسئولان دستگاه هاي 
متول��ي را از خ��واب بيدار نكرده اس��ت. پاس��كاري، 
ك��م كاري و ناكارآمدي ديگر به ام��ري عادي تبديل 
شده است. وجود گودبرداري هاي رها شده فضاهاي 
بي دفاع شهري را به شدت ناامن كرده است، به گونه اي 

كه رئيس كميته عمران شوراي شهر تهران با اشاره به 
گودهاي پرخطر شهر تهران گفت: طبق بررسي هاي 
سازمان نظام مهندس��ي، از 4 هزار گودبرداري انجام 
شده در سطح شهر تهران، هزار و 570 گود رها شده 
داريم، يعني از زمان پايان فعاليت هاي آن گذش��ته و 

عمليات ساختماني در آن انجام نمي شود. 
 اقبال شاكري افزود: از ميان گودهاي رها شده، ۱50 
گود در مرحله پرخطر و بحراني ق��رار دارد كه هرچه 
سريع تر بايد ايمن سازي شوند. معمولاً براي برخورد 
با اين گودها، اخطار داده مي ش��ود تا هرچه سريع تر 
مجريان نسبت به ايمن س��ازي اقدام كنند اما آنچه از 
روال كار در شهرداري مشخص است، تنها گزارشات 
و اخطارهاي متعددي به مالكان داده شده و برخورد 

خاصي نمي شود. 
وي اضافه كرد: بر اس��اس م��اده 55 بن��د ۱4 قانون 
ش��هرداري ها اگر بنا يا س��ازه اي، ايمني ش��هر را به 
خطر بيندازد، ش��هرداري رأس��اً مي تواند وارد شود و 

گود را ايمن س��ازي كند و س��پس هزينه را از مالك 
دريافت كند. 

رئيس كميته عمران ش��وراي ش��هر تهران با اش��اره 
به گود ايران زمين گفت: اين گود توس��ط شهرداري 
ايمن سازي ش��د اما به دليل آنكه مالك آن به وزارت 
نفت بدهي داشت، اين ملك دس��ت به دست شده و 
در حال حاضر مش��خص نيس��ت مالك آن چه كسي 
است و كمي روند دريافت هزينه هاي شهرداري بابت 

ايمن سازي پيچيده شده است. 
ب��ه گفت��ه وي، ش��هرداري حت��ي در خص��وص 
س��اختمان هاي مخروب��ه و نيمه مخروبه ك��ه براي 
ش��هروندان ايجاد مش��كل مي كند ني��ز مي تواند با 
اس��تفاده از همين بند، ورود پيدا كند. همچنين در 
يكي از تبصره هاي بودجه 94 اين موضوع آمده است 
كه ش��هرداري در مواقع بحراني اجازه ايمن س��ازي 

را دارد. 
با اين حال گود برداري ها و خانه هاي نيمه س��اخته و 

متروكه بسياري به دلايل مختلف در سطح شهر رها 
شده اند و به دليل كم كاري دس��تگاه هاي متولي اين 
س��ازه ها خطر جدي براي ايمني شهر وشهروندان به 
حساب مي آيند، درحقيقت مشخص نيست در حوادث 
گودبرداري مقصر كيس��ت چراكه ه��ر كس ديگري 
را مقصر اعلام مي كند و توپ مس��ئوليت را به زمين 
ديگري مي اندازد، اين در حالي اس��ت كه شهرداري 
و سازمان نظام مهندس��ي هر دو در اين زمينه بايد با 
جديت وارد شوند چراكه اين حوادث با جان شهروندان 

در ارتباط مستقيم است. 
در حقيقت با نظارت سيس��تمي و قبول مسئوليت از 
سوي دس��تگاه هاي متولي مي توان فضاهاي بي دفاع 
ش��هري را تبديل به فضاهايي ايمن ك��رد و حتي در 
زمين��ه گودبرداري هاي غير اصولي مي ت��وان با چند 
درصد هزينه اضافي در گود ب��رداري و رعايت اصول 
فني و مهندسي جلوي ريزش آوارها را گرفت تا شاهد 

حوادث ناگوار براي شهروندان نبود. 

هزار و 570 گودبرداري در پايتخت رها شده است 

150 سياهچاله شهري؛ تهديد ي براي امنيت شهروندان

   30 درصد بافت منطقه 17 فرسوده است
در دومين برنامه شبگردي قائم مقام شهردار منطقه ۱7  

توضيحاتي درباره »ترين«هاي اين منطقه بيان  كرد. 
علي رضايي گف��ت: اين منطقه بيش از 4 هزار ش��هيد 
تقديم انق��لاب كرده ك��ه به همي��ن دليل ب��ه عنوان 
دارالشهداي مناطق تهران معروف است و به لحاظ تعداد 
شهيد، منطقه اي اس��ت كه بيش از ساير مناطق تهران 
شهيد داده است، از سوي ديگر اين منطقه متراكم ترين 
و پرجمعيت ترين منطقه تهران است و سرانه جمعيت آن 

چهار برابر ميانگين متوسط جمعيت تهران است. 
شهردار منطقه ۱7 درباره جمعيت اين منطقه نيز گفت: 
با توجه ب��ه دو بازار مهم امامزاده حس��ن )ع( كه بورس 
پوشاك، كيف و كفش اس��ت و بازار مبل و محصولات 
چوبي )يافت آباد(، جمعيت شناور منطقه 500 هزار نفر 
است و بسياري از مردم اين منطقه را با دو بازار بزرگش 

مي شناسند. 
امامزاده حس��ن )ع( از نوادگان امام حسن مجتبي )ع( 
مي باشد كه 860 سال پيش به همراه فرزند گراميشان 
در اين مكان به شهادت رسيده و به خاك سپرده شده اند. 
ايشان با حضرت عبدالعظيم حسني )ع( پسرعموي تني 
مي باش��ند. بارگاه ملكوتي آن حضرت در شمال غربي 
منطق��ه و در خيابان امين الملك ) ب��ازار كيف و كفش ( 
واقع ش��ده اس��ت. در اين خصوص قائم مقام شهردار با 
اشاره به بقعه امامزاده حسن )ع( از نوادگان امام حسن 
مجتبي)ع( گفت: وجود امامزاده حسن )ع( منطقه ۱7 
را به قطب مذهبي تبديل كرده است، با اين حال در يك 
دهه اخير رشد بسيار چشمگيري داشته، ولي به لحاظ 
عمراني شرايط مناسبي نداشته است. در دهه اخير بيش 
از 500 ميليارد تومان در موضوعات عمراني به آن كمك 
شده به طوري كه سرانه فضاي سبز آن از 2/5 متر به پنج 

متر رسيده است. 
 رضايي با اشاره به سرانه ورزشي نيز گفت: در اين زمينه 
نيز اقدامات قابل تقديري ص��ورت گرفته به طوري كه 
هم اكنون چند طرح ورزشي را در دست ساخت داريم. در 

حال حاضر سرانه ورزشي منطقه 0/۱8 متر مربع است. 
به گفته اي��ن مقام مس��ئول 30 درص��د منطقه بافت 
فرسوده دارد كه با بسته هاي تش��ويقي براي مردم ۱5 
درصد آن نوسازي شده، ضمن اينكه ما بافت پايدار در 
منطقه نداريم. بافت هاي ما يا فرسوده است يا ناپايدار، 
لذا تأكيد داريم نسبت به نوس��ازي بسته هاي تشويقي 

بيشتري در نظر گرفته شود. 
   جزيره اي 50 ساله میان دو خط راه آهن 

قائم مقام شهردار منطقه ۱7 در ادامه مسير شبگردي به 
دو خط ريلي تهران-  تبريز و تهران- خرمشهر اشاره كرد 
و گفت: سال ها بود اين محدوده همانند جزيره اي شده 

بود كه به مكاني براي بزهكاري تبديل شده بود.

در ادامه مهندس نوروزي مع��اون حمل ونقل وترافيك 
منطقه ۱7 در توضي��ح زير زميني ش��دن خط را ه آهن 
تهران – تبريز گفت: متأس��فانه ما در حدفاصل اين دو 
خط كه به آن جزيره مي گفتند، شاهد انواع آسيب هاي 
اجتماعي بوديم، اما در س��ال هاي اخي��ر خط راه آهن 
تهران- تبريز به زير زمين كشيده شده و روي آن صاف 
و هموار ش��د كه اين موضوع عاملي ش��د براي كاهش 

آسيب هاي اجتماعي. 
وي در ادامه مس��ير با حضور در س��طح مس��طح شده 
راه آهن تهران- تبريز گفت: وس��عت اي��ن منطقه ۱0 
هكتار اس��ت يعني چهار كيلومت��ر در 30 متر كه اين 
مسير از سال 86 تا س��ال 9۱ به زير زمين منتقل شده 

است و اكنون مي توانيم از اين فضاي ۱0 هكتاري كمبود 
سرانه هايمان را جبران كنيم. 

نوروزي اضافه كرد: 50 سال بود اين خط با عبور از روي 
زمين مشكلاتي را براي مردم منطقه ايجاد كرده بود كه 
در نهايت با كمك شهردار تهران به زيرزمين منتقل شد 
و ما فضاي خالي ۱0 هكتاري داريم ك��ه به زودي قرار 

است به سرانه هاي موردنياز منطقه تبديل شود. 
وي تأكيد كرد: طرح هاي مدنظر در حال آماده س��ازي 
است و به زودي اجرايي خواهد ش��د. همچنين در اين 
محدوده پل امين الملك را داش��تيم ك��ه فضاي مرده 
شهري زيادي ايجاد كرده بود كه زمينه بروز آسيب هاي 
اجتماعي بود. اي��ن پل جمع آوري ش��ده و به جاي آن 

ميدان زكات را ايجاد كرديم. 
معاون ترافيك ش��هردار منطق��ه ۱7 در ادامه به ايجاد 
پاركينگ زيرزميني با ظرفيت ۱200 خودرو اشاره كرد 
و گفت: ما همچنين در اين فضا توانس��تيم پاركينگي 
زيرزميني براي ۱200 خودرو آماده كنيم كه به زودي 
به بهره برداري مي رسد. اين پاركينگ روي ريل راه آهن 

زيرزميني تهران- تبريز تعبيه شده است. 
ن��و روزي همچنين به ايج��اد پاركين��گ طبقاتي براي 
پوشش ترافيك بازار امامزاده حسن )ع( و يافت آباد اشاره 
كرد و گفت: اين پاركينگ نيز به زودي افتتاح مي شود. 

   موزه مبلمان از دوران باستان تاكنون 
بازدي��د از م��وزه مب��ل و دكوراس��يون مقص��د بعدي 

خبرنگاران و مسئولان شهرداري منطقه ۱7 بود. 
خانم رتبه اي مدير موزه با اشاره به اينكه چهار سال است 
موزه مبلمان به بهره برداري رسيده، گفت: اين موزه در 
چهار سال متوالي از سوي يونس��كو به عنوان موزه برتر 

ايران معرفي شده است. 
وي توضيح داد: در اين موزه مي ت��وان تاريخ مبل ايران 
را از دوران باستان تاكنون مش��اهده كرد، ضمن اينكه 
تفاهمنامه اي با دس��تگاه هاي مختلف از جمله آموزش 
و پرورش، دانشگاه ها و سازمان ميراث فرهنگي منعقد 
كرده ايم ت��ا بتوانند از تس��هيلات اين م��وزه برخوردار 

شوند. 
رتبه اي در ادامه با اش��اره به اينكه 200 اثر در اين موزه 
نگهداري مي شود، گفت: آثار ش��اخص ما صندلي هاي 
مربوط به هزاره سوم قبل از ميلاد، صندلي اتابك اعظم 
و صندلي امام راحل است كه از جماران به اينجا منتقل 

شده است. 
    بوس�تان هاي ق�رآن و عت�رت در دل منطقه 

دار الشهدا 
گروه شبگردي منطقه ۱7 در ادامه مسير خود به بوستان 
بهاران به مساحت 65 هزار و 82 متر مربع رسيد؛ فضايي 
آرام و دلنشين كه با نرده هايي از فضاي پارك بهاران جدا 
شده بود و روي ستون ها و المان هاي اين بوستان آيات  

الهي نقش بسته بود. 
قائم مقام شهردار منطقه ۱7 درباره اين بوستان گفت: 
مجموعه بوس��تان بهاران قط��ب تفريحي، ورزش��ي، 
فرهنگي و اقتصادي منطقه اس��ت. اينجا كه روزگاري 
فضايي متروكه  بود، در دهه گذشته به شكل فعلي تغيير 

وضعيت داده است. 
رضايي افزود: بوستان بهاران بزرگ ترين پارك منطقه 
اس��ت، س��ينمايي دارد با ظرفيت 600 نفر، فروشگاه 
شهروند و ورزش��گاه بزرگي نيز دارد. همچنين فضايي 
در اين بوس��تان براي تعزيه خواني طراحي و اجرا شده 

است. 
وي گفت: ما در اين بوس��تان، دو بوستان عترت و قرآن 
را كه الهام گرفته از موضوعات قرآني و هفت شهر عشق 

است طراحي و اجرا كرديم. 
 دست آخر به مجموعه خيريه بهشت امام رضا)ع( محل 
نگهداري كودكان ايتام رس��يديم كه در آن از فرزندان 
يتيم و بي سرپرست از سنين ۱/5 سال تا 2۱ سال تحت 

پوشش قرار مي  گيرند. 
 به گفته يكي از مس��ئولان بهش��ت امام رض��ا)ع( اين 
ك��ودكان در م��دارس ع��ادي ثبت ن��ام ش��ده اند و 
رمضان هر س��ال ش��هردار تهران ميهمان يكي از اين 

مجموعه هاست. 
درحالي منطقه ۱7 تهران را ترك كرديم كه در ساعات 
پاياني شب در برخي از معابر وانت ها و دستفروشان در 
حال عرضه كالا و محصولات خود بودند. قيمت اجناس 
از روي اتيكت ها نشان مي داد اجناس و ميوه ها به قيمت 

كمتر از ساير نقاط تهران عرضه مي شود. 

 بافت فرسوده و محروميت؛ رنج ديروز و امروز منطقه 17   
گزارش »جوان« از شبگردي در يكی از مناطق جنوبی پايتخت  

دومین شبگردي خبرنگاران به منطقه 17 شهرداري 
تهران رس�ید، اين منطقه ب�ا وس�عت 860 هكتار 
درجنوب پايتخت قرار گرفته است و از جمله مناطق 
قديمي به حس�اب مي آيد. اين منطقه از ش�مال به 
خیابان قزوين، از جنوب به بزرگراه جوانه، از ش�رق 
به بزرگراه ش�هید نواب صف�وي و از غ�رب به جاده 
ساوه منتهي مي شود. منطقه 17 با وجود تلاش هاي 
صورت گرفته براي آباداني هنوز هم با خیل مسائل 
و مشكلات بسیاري روبه رو است. بیش از 30 درصد 
اين منطقه را بافت فرسوده تش�كیل داده است، به 
گونه اي كه بافت هاي ريزدانه و ناپايدار را مي توان در 
بیشتر محلات آن به صورت آشكار و پنهان مشاهده 
كرد. بافت متراكم و معابر باريك و تنگ سبب شده 

است به رغم تسهیلات ارائه ش�ده نوسازي و احیاي 
بافت فرس�وده به كندي انجام شود. وجود امام زاده 
حسن )ع( در شمال منطقه و بازار مبل يافت آباد در 
حاشیه غربي اين منطقه باعث شده تا حدودي رونق 
اقتصادي در اين منطقه صورت بگیرد. به دلیل وجود 
اينگونه مراكز تج�اري ارزش اقتصادي اين محلات 
رشد خوبي داشته باش�د تا آنجا كه به گفته يكي از 
مسئولان فروش يك متر مربع از برخي مراكز تجاري 
به قیمت ح�دود 50 میلیون تومان انجام مي ش�ود. 
منطقه 17 پیش از اين به واس�طه ق�رار گرفتن بین 
خطوط راه آهن ته�ران - تبريز و خط تهران - اهواز  
و بزرگراه آيت الله س�عیدي، جزيره لقب گرفته و در 
معرض انواع آس�یب هاي اجتماعي ب�ود و به نوعي 

محرومیت و فقر را ب�راي اهالي ايجاده ك�رده بود، 
البته پی�ش از اين اگر مس�افري با قط�ار گذرش به 
تهران يا امامزاده حس�ن )ع( مي افتاد، هنگام ورود 
به اين بخ�ش پايتخت با س�اختمان هايي بدقواره و 
نافرم روبه رو مي شد كه ش�باهتي به خانه نداشتند 
و فش�ردگي خانه ها و كوچه ها و وجود پنهان برخي 
آسیب هاي اجتماعي را در س�طح مي شد مشاهده 
كرد.  س�رانه واحد هاي مس�كوني در اين منطقه به 
12/16 مترمربع مي رسد، اين در حالي است كه اين 
سرانه در مناطق ديگر تهران 20 مترمربع است. وجود 
فضاهاي س�بز كوچك و در كنار بافت هاي فرسوده 
همچنان به دلیل پرجمعیت بودن، س�رانه هاي اين 

منطقه را در سطح پايین نگه داشته است. 

     از شهر 

 بیژن  سورانی
    گزارش شهری

 نمای نزد یک

 به رغم تلاش هاي صورت گرفته در سال هاي اخير از 
سوي مديريت شهري متأس��فانه به دليل بي توجهي 
دو لت ها بس��ياري از مسائل و مش��كلات زير ساختي 
منطقه۱7 فقط بين دولت ها دس��ت به دس��ت شده 
اس��ت و چهره محروميت را مي توان هم در س��يماي 
شهر و هم چهره شهروندان ديد. درحقيقت اين منطقه 
داراي ظرفيت و پتانسيل ها ي اقتصادي همچون بازار 
مبل است كه در يك دهه اخير بخش كوچكي از اين 
منطقه محروم را به قطب اقتصادي تبديل كرده است، 
به گون��ه اي ك��ه ارزش اقتصادي اين محل��ه به دليل 
اقدامات صورت گرفته با مناطق شمال شهر همچون 
نياوران و ظفر از لحاظ قيمت برابري و حتي بيش��تر 
ارزش گذاري شده اس��ت، بنابراين لازم است با فراهم 
ساختن بستر هاي لازم و با سرمايه گذاري و حمايت از 
بخش خصوصي زمينه رونق اقتصادي بيشتر اين بخش 
فراهم شود تا بتوان با رش��د ارزش افزوده عرصه هاي 

اين منطقه گامي در جهت ايجاد اشتغال پايدار براي 
محروميت زدايي و كاهش آسيب هاي اجتماعي اين 
منطقه برداش��ته ش��ود. همچنين با توجه به وجود 
بافت هاي فرسوده كه حدود 30 درصد منطقه ۱7 را در 
بر گرفته ضروري است دولت به خصوص وزارت مسكن 
و شهرسازي وارد عرصه كار شده و با ارائه تسهيلات و 
تقويت بسته هاي تشويقي در جهت نوسازي و احياي 
بافت هاي فرسوده اين منطقه با كمك مديريت شهري 
– شهرداري و شورا – گام هاي بلندي بردارد تا آرامش 
و ايمني سازه كه همواره تهديد جدي براي اين منطقه 
محسوب مي شود، زمينه كاهش محروميت را به دنبال 
داشته باشد و توسعه پايدار را به اين منطقه ارزاني كند تا 
علاوه برافزايش سرانه و برطرف شدن خلأ هاي موجود 
زمينه توس��عه ش��هري و ارتقاي شهرنشيني بيشتر 
فراهم شود؛ اقداماتي كه شهروندان اين بخش پايتخت 

مستحق داشتن آن هستند.

    بیژن يانچشمه 
در حالي هفته گذشته شهردار تهران لايحه بودجه سال 95 پايتخت را با رقم پیشنهادي 
18 هزار و 763 میلیارد تومان به شوراي ش�هر تقديم كرد كه دخل و خرج سال آينده 
پايتخت كمتر از 9 درصد رشد داشته است. ارقام پیشنهادي از سوي مجموعه شهرداري 
تهران براي اداره پايتخت نسبت به سال 94 فقط 9/ 8 درصد رشد داشته است. از اين 
رقم 60درصد سهم منابع نقدي و 40 درصد س�هم منابع غیرنقدي است. براين اساس 
بیش از 50درصد بودجه بر توسعه حمل و نقل عمومي با تأكید بر توسعه مترو متمركز 
شده است. با اين وجود به گفته شهردار تهران رشد بودجه 95 شهرداري از نرخ تورم 
كشور كمتر است، اين درحالي است كه در برنامه ششم توسعه دولت، درآمدهاي پايدار 

شهرداري ها كاهش مي يابد.


